
Az új füleki gyártócsarnok 
építésének apropóján megem-
lékezünk városunk iparának 
történelméről.    5. oldal

A legendás Kovosmalt  
az egész régióra hatott     

Kezdetben senki sem hitt 
bennük, ők mégis megmen-
tették a szerencsétlen sorsú 
történelmi épületet.  3. oldal

Cserkészek újítják fel  
a Koháry-kúriát  

A megye is kéri a főállo-
más üzembe helyezését 
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A megyei önkormányzat 
elnöke és a polgármester nyílt 
levelet küldött a közlekedési 
miniszternek.     2. oldal
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Füleki Hírlap

A lebontott zománcozó helyén, a füleki ipa-
ri övezet legrégebbi részén lefektették az 

új gyártócsarnok alapkövét. Ötéves előkészí-
tés és bürokratikus nehézségek után az ipari 
zóna revitalizációjának terve újabb fázisba ért. 
A könnyűipari csarnok szeptember végére ké-
szül el.

Bár a 2022-es év végén, az abnormális 
áremelkedések, a gazdasági válság és az inflá-
ció elszabadulása után úgy tűnt, a városnak 
fel kell adnia ezt a projektet, az önkormány-
zatnak sikerült elegendő forrást biztosítania a 
megvalósításhoz. Február 7-én, kedden Agócs 
Attila polgármester, Ondrej Lunter, a Besz-
tercebányai Megyei Önkormányzat elnöke és 
Varga Béla, a Nógrádi Fejlesztési Ügynökség 
elnöke elhelyezték az új csarnok alapkövét – 
ezzel kezdetét vette az építkezés. Az alapkőbe 
a jövendő nemzedékek számára időkapszula 
került, abba pedig a projekt látványterve, tör-
ténelmi fotók, egy levél és egyéb apróbb tár-
gyak. A kivitelező a Metrostav társaság.

Az önkormányzat három forrásból finan-
szírozza a projektet. Kb. 2,1 millió támogatást 
kapott az Interreg hátáron átnyúló program-
ból, további több mint 1,1 milliót hitelként. 
A  Besztercebányai Megyei Önkormányzat 
a   projekt társbefektetőjévé vált, 400  000 eu-
rót ruházott be. „Ma olyan alapkövet helyezünk 
el, amely a megye lakosai számára a jobb jövő, az 
összetartóbb közösség, a régióban élő gyermekek 
elkövetkező szebb éveinek alapköve is. Az érdem a 
Város vezetőié és partnereié, akik kitartásukkal, szí-
vósságukkal, amelyre valóban szükség volt, elérték, 
hogy ma itt állhatunk”- mondta Lunter elnök. 
Hozzátette: a Megye akkor szállt be társként, 
amikor a polgármesternek döntést kellett 
hoznia, feladja-e a projektet. „Abban az idő-
szakban, amikor minden anyag ára drámai módon 

megnőtt, és amikor azt a választ kapta a Szlovák 
Köztársaság Beruházási, Területfejlesztési és Infor-
matizálási Minisztériumától, hogy az állam nem 
tud segíteni. Meggyőződésem, hogy egy ilyen ipari 
csarnok e régió jövőjét jelenti. Ezért nem haboztam 
és meggyőztem a képviselőket, akiknek köszönetem 
fejezem ki, fektessünk be 400 000 eurót.”

Az áremelések miatt az önkormányzat 
kénytelen volt a csarnok alapterületét a felé-
re csökkenteni, az adminisztratív épületet és 
a további infrastruktúrát viszont teljes egészé-
ben megépíti. Utóbbi részét képezi majd pl. egy 
önálló trafóállomás, szennyvíztisztító, illetve a 
Sávolyi út felőli új bejárat. Agócs polgármester 
szerint az infrastruktúra a jövőben az ipari 
övezet más részeinek felújítását is szolgálja 
majd. „Ennek nagy hányada már ma városi tulaj-
donban van, kb. két hektárt sikerült megvásárol-
nunk. Ha minden sikerül, a jövőben folytathatjuk, 
és további épületeket újíthatunk fel.”

Első körben nagyjából 30 munkahely jön 
létre, szükség esetén azonban a gyártás alapte-

rülete és a munkahelyek száma szinte azonnal 
megduplázható. „Az ipari zónában nemrég még 
majdnem kétezer ember dolgozott, ám az utóbbi 
években számuk minduntalan csökken. Jelenleg kb. 
ezren lehetnek, így tetemes mennyiségű munkahe-
lyet vesztettünk” – pontosított a polgármester. 
Hozzátette, hogy éppen 120 évvel ezelőtt kez-
deményezte az akkori füleki képviselő-testü-
let egy helyi gyár zöldmezős építését. „Tudjuk, 
mekkora felvirágzást, hány munkahelyet hozott ez 
városunknak a 20. szászadban. A legjobb években 
három-négyezer fő is dolgozott a gyárban. Bízom 
benne, hogy ez a barnamezős beruházás, természe-
tesen arányosan, hasonlóan pozitív folyamatokat 
indít el.” 

Fülek a SARIO ügynökséggel már keresi 
a  csarnokba a befektetőket. A könnyűiparnak 
szánják, elsősorban fém- vagy fafeldolgozásra. 
A csarnoknak szeptember végéig kell elkészül-
nie.

Mikuš Kovácsová Klaudia, ford.: za

Az ipari övezetben elkezdődött az új gyártócsarnok építéseAz ipari övezetben elkezdődött az új gyártócsarnok építése

Az időkapszula elhelyezése. Varga Béla, Agócs Attila és Ondrej Lunter.

Fotók: Schnelczer Zoltán
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A  gyorsvonatok és a személy-
vonatok zöme múlt év de-

cemberétől Füleken már csak a 
„kisállomás”-ként ismert vasúti 
megállóban áll meg. A főállomást 
a közlekedési minisztérium a 
grafikon módosításával kiiktatta. 
Ondrej Lunter, a Besztercebányai 
Megyei Önkormányzat elnöke 
Füleket támogatja. Agócs Attila 
polgármesterrel közösen felszó-
lították Andrej Doležal megbízott 
közlekedési minisztert az eddigi 
határozat felülbírálására. 

A miniszternek küldött nyílt le-
vélről a megyeelnök és a polgár-
mester sajtótájékoztatón számolt 
be, melyre február 7-én, kedden 
került sor a füleki vasúti megál-
lóban. „Levelünkben felszólítjuk a 
minisztert a vasúti főállomás for-
galmának helyreállítására, hiszen 
az 1873 óta működött. A főállomás 
nagyobb, felszerelt és a város is pénzt 
fektetett bele. Ezzel szemben a megál-
lónak nincs parkolója, nincs toalettje, 
sem más műszaki háttere. Ám a mi-
niszter szerint így a kassai szerelvé-
nyek 3 perc menetidőt takarítanak 
meg” – bírálta Lunter az elemzők 
és a tárcavezető döntését. Megje-
gyezte, hogy a vonatok 7 perccel 
is gyorsabbak lehetnének, ha a 
minisztérium rekonstruálná a pá-
lya kritikus állapotban lévő Ipoly-
galsa (ill. Perse) – Fülek szakaszát. 

„Az adott szakasz felújítását a minisz-
térium és az ’Értéket a Pénzért’ részleg 
prioritásként vezeti. Ám talán egysze-
rűbb valamit törölni a táblázatból. Az 
új menetrend brutálisan korlátozta 
a vasúti forgalmat a megyénkben” – 
rótta fel a megye elnöke, majd 
azzal folytatta, hogy Besztercebá-
nya Megye vasúti hálózata a teljes 
szlovák vasúti infrastruktúra 20 
százalékát teszi ki. „Ennek ellenére 
a régióbeli beruházásokra a kormány 
csupán az állami költségvetés egyetlen 
százalékát juttatja, ami riasztó. Ha a 
kormányaink deklarálják, hogy prio-
ritásuk a területfejlesztés, alapvetően 

A Megye Fülek mellé állt. Közösen kérik 
a vasútállomás üzembe helyezését 

meg kell változtatniuk az elemzőik-
nek kiosztott feladatokat, amelyek ma 
csak a megtakarításra szorítkoznak.”

Az önkormányzat már tavaly 
kifejezte elégedetlenségét a tárca 
döntésével kapcsolatban, amikor 
a menetrend módosításainak első 
tervei napvilágot láttak. A város 
és a kistérség lakosaival petíciót 
írtak, amelyben kérték a határo-
zat megváltoztatását. Négyezer-
nél is több aláírás gyűlt össze. A 
minisztérium azonban figyelmen 
kívül hagyta.

„Kaptunk legalább három ígéretet. 
Hogy megmarad a mozdonyszín – ezt 
eddig betartotta. A második a romos 
megálló épületének helyreállítása volt, 
amit csupán a grafikon megváltoz-
tatása után kezdtek el. Ma az épület 
körül van kerítve, az utazók esőben, 
fagyban a peronon várakoznak to-
alett és információs rendszer nélkül” 

– tájékoztatott Agócs Attila pol-
gármester (a megálló helyreállí-
tásáról előző számunkban írtunk 
bővebben – a szerző megj.). Mon-
dandóját azzal folytatta, hogy a 
menetrend módosítása után a 
városba érkező diákok rendre 
elkésnek az első tanórákról, az 
utolsókról pedig rohanni kényte-
lenek a vonatra. „Az utolsó, de talán 
legfontosabb ígéret a Galsától Füle-
kig futó vágányok lehető legkorábbi 
helyreállítására vonatkozott. Ennek 
köszönhetően ismét üzembe helyez-
hető lenne a vasútállomásunk. Ma 
viszont azt látjuk, az idei beruházási 
tervben annak ellenére sem szerepel 
ez a szakasz, hogy 2021-től a minisz-
térium maga is kritikus állapotúként 
tartja számon. Bízunk benne, hogy 
legkésőbb 2024-ben besorolják a be-
fektetési tervek közé, hogy nálunk se 
szenvedjenek az utasok, és hogy olyan 
szolgáltatást kapjanak, amilyet meg-
szoktak” – fejezte be mondandóját 
a polgármester.

Mikuš Kovácsová Klaudia
Ford: za

A Fülek és Losonctamási part-
nerségével működtetett Haté-

kony Közigazgatás projekt ismét 
meghozta gyümölcsét.  Február 
14-én a losonctamási községházán 
mutatták be az öt új kézikönyvet. 
A következő hónapokban ezeket 
négy további követi majd. 

Az idegenforgalom, az építési 
eljárások és a környezetvédelem 
területéről készült módszerta-
ni anyagok Nógrád községeinek 
mindennapi munkáját tehetik 
hatékonyabbá. „Hatályos törvények, 
rendeletek magyarázatát, az aktuális 
állapot elemzését, az adott terület fej-
lesztési lehetőségeinek, illetve konkrét 
gyakorlati példáknak a leírását tar-
talmazzák. Egyszerű útmutatóként 
vannak feldolgozva, amely a községek 
ügyviteléhez nyújt segítséget“ – ma-
gyarázta Kovács Tímea szenior 
projektmenedzser, aki egyben a 
füleki és losonctamási hivatalok 
koordinátora is. Őszig kell elké-
szülnie további négy brosúrának 
az oktatásügy, a szociális ügyek és 
az idegenforgalom területéről. A 
kiadványokat harmincnál is több 
nógrádi polgármesternek mutat-
ták be, ők ingyenes példányokat 
kaptak. 

A Hatékony Közigazgatás pro-
jekt részeként 2021 májusában 
nyílt két új projektiroda a füleki 
városházán ás a tamási község-

Sikeres projektnek köszönhetően készült 
el öt kézikönyv a községek számára

házán. Céljuk a nógrádi falvak 
segítése, munkájuk hatékonyab-
bá tétele. „Fő feladatunkként az 
önkormányzatok közötti hatékony 
együttműködést határoztuk meg, ettől 
reméljük a járás fejlesztésének össze-
hangolását és a régiók közötti különb-
ségek kiegyenlítését“ – közölte Ko-
vács. A projekt elindításának oka 
elmondása szerint az volt, hogy a 
községek nem rendelkeztek stra-
tégiai dokumentumokkal, vala-
mint emberi és anyagi erőforrá-
sokkal sem, s ez megmutatkozott 
a pályázatokon való részvételi 
képességükön. „Épp a pályázatok 
kidolgozására és implementálására 
vonatkozóan volt a községek részéről 
a legnagyobb igény. Eddig 62 projekt- 
nél segítettünk, amivel tízszeresen 
túlteljesítettük eredeti célunkat. Az 
általunk kidolgozott projektek túl-
nyomó többsége sikeres lett.“  Nagy 
igény mutatkozik a stratégiai do-
kumentumok kidolgozása terén is, 
ilyenek pl. a községek fejlesztési 
programjai.  
A projekt ez év októberében ér 
véget. „Máig nem hirdettek folytatást. 
Hiszünk benne, hogy e sikeres mun-
ka kontinuitását biztosítani tudjuk. 
Vagy pályázati úton, vagy a Beszter-
cebányai Megyei Önkormányzat tá-
mogatásával“ – fejezte ki reményét 
Kovács Tímea.

kmk, ford.: za

A város vezetősége értesíti 
a  széleskörű nyilvánosságot, 

hogy a 2023-as évben is nyil-
vánosságra hozza azon adósok 
listáját, akiknél az adóhátralék 
2022.12.31-hez meghaladta a fi-
zikai személyek esetében a 160,00 
eurót, valamint a jogi személyek-
nél az 1.600,00 eurót. Ismételten 
felhívjuk valamennyi nem fizető 
figyelmét, hogy akik az adó- és 

illetékgondnokkal szemben az 
elmúlt időszakért még nem telje-
sítették adó- és illetékfizetési kö-
telezettségüket, legkésőbb a  lista 
közzétételéig tegyék azt meg, 
ugyanis ezután a város adóvég-
rehajtási eljárást kezdeményez  az 
adósságok behajtására.

FVH közgazdasági és va-
gyongazdálkodási osztálya

Értesítés az adósok listája 2022.12.31-i állásának  nyilvános-
ságra hozásáról  – utolsó felhívás a nem fizetők részére!

Agócs Attila és Ondrej Lunter nyílt levelet küldött a miniszternek. Fotó: Schnelczer Zoltán
Fotók: kmk
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Széthulló tető, romos homlok-
zat, gombás berendezés és 

plafonig zsúfolt pince. Így nézett 
ki közel húsz éve a Koháry-kúria, 
amikor egy részének tulajdonjo-
gát megkapták a füleki cserkészek. 
Történelemszeretetből és Koháry 
örökségét tisztelve – innen a cser-
készcsapat neve – a  cserkészek 
elhatározták, hogy a  kúriát fel-
újítják, megmentik a  következő 
nemzedékek számára. Kb. két év-
tizednyi önerőből történő fokoza-
tos javítgatást követően sikerült 
támogatást szerezniük, amelynek 
hála a kastély lassan kezdi vissza-
nyerni néhai szépségét.

A Losonci útnál álló Kohá-
ry-kúriának mozgalmas története 
van. Bár építésének pontos éve is-
meretlen, tudjuk, hogy II. Koháry 
István a templommal együtt Thö-
köly börtönéből való szabadulása 
után építtette. „1725-ben már állt, 
Koháry itt töltötte a böjt időszakát” – 
magyarázta Nagy Zoltán, a füleki 
47. Koháry István Cserkészcsa-
pat elnöke. A Koháryak férfiága 
kihalt, a kúria a Coburgoké lett. 
1914-ben a területet kúriástól, a 
gazdasági épületekkel együtt négy 
gazda vette meg. A szocializmus 
alatt gazdaságukat államosították, 
a tulajdonosok csak a rezsim meg-
dőlte után kapták vissza vagyonu-
kat. Az a rendszer „nem használt a 
kúriának, mely a szocializmus alatt 
jelentős romlásnak indult. A régi-új 
tulajdonosok nem akartak nekilátni 
egy költséges felújításnak, így egyikük, 
a Görőcs család 2004-ben az épület 
felét a Szlovákiai Magyar Cserkész-
szövetségnek – ehhez tartozunk mi is 

– ajándékozta” – mondta Marian 
Mesiarik, cserkész.

Abban az időben az épület már 
teljesen romos volt. Az odaajándé-
kozott felén a tető nagyon tönkre-
ment, így a fiatalok csoportja ja-
vításba fogott. A tető megmentése 
után a beltér két termével folytat-
ták, hogy legyen a cserkészeknek 
hol találkozniuk. Az önkéntesek 
csapata azonban már akkor tudta, 
nem elégszik meg ennyivel, foly-
tatja a történelmi épület menté-
sét. „Kinevettek minket, őrültnek 
néztek. Fiatalok voltunk, olyan húsz 
esztendősek. Az emberek nem hittek 
bennünk, azt gondolták, belebukunk. 
Mi azonban elszántan, az utolsó fü-
leki várkapitány öröksége iránti sze-
retettel és tisztelettel álltunk neki a 
feladatnak” – mondta Nagy, aki a 

kezdetektől önkéntes kőműves-
mestere a felújítási munkáknak.

Hosszú éveken át lassan halad-
tak, szabadidejükben, saját költ-
ségükre dolgoztak. „Néha sikerült 
valamit kapnunk egy-egy szponzortól, 
legtöbbször azonban saját pénzünkből 
vásároltunk anyagot. Vontatott volt 
a dolog, de ez nem szegte kedvünket” 

– folytatta Nagy. Következtek a 
vizesblokkok. „Amikor megkaptuk 
a kúria felét, csak két árnyékszék volt 
itt. Egy teljesen egyszerű és egy picit 
modernebb, a kúria urainak. Abban 
már nem egyenesen lefelé esett a 
szenny, hanem kirepült az udvar felé” 

– mesélte mosolyogva. Ezt köve-
tően a méretes pince kiürítésén 
volt a sor. Abban valaha zöldsé-
get, gyümölcsöt és tüzelőt tárol-
tak. Nem hiányzott a borospince 
sem. A kirakodás során számos 
érdekes tárgyra leltek a cserké-
szek, egy részüket megtartották, 
más részüket a füleki múzeumnak 
ajándékozták. „A pincével is vannak 
terveink, de ezeket még nem áruljuk 
el” – jegyezte meg Nagy. 
A munkálatok tavaly gyorsul-
tak fel, amikor is a cserkészek-
nek sikerült Magyarországról 
támogatást szerezniük. 114  000 
euróból 26-ot a kúria többi ré-
szének megvásárlására költöttek, 
a többit a felújításba fektették. A 
leglátványosabb változások talán 
az épület külsején láthatók. „A 
régi, málló vakolatot újjal helyettesí-
tettük, meggátoltuk a további nedve-
sedést, kicseréltük a külső ablakokat. 

A felújítás során nem használtunk 
polisztirolt, sem műanyagot. Az ere-
deti minta alapján készíttettünk vö-
rösfenyő ablakokat. Új járda, vízve-
zeték-csatlakozó és részben csatorna 
is épült, az elektromos hálózat a mai 
szabványnak felel meg” – foglalta 
össze Bauček Csaba, cserkész.

A projekt idén májusban ér vé-
get. Jelenleg nagyjából a kúria 
fele van rendbe téve, a cserkészek 
további támogatásokért akarnak 
folyamodni. Tervezik a belterek 
újjáépítését, amelyek további hát- 
országot biztosítanának a cserké-
szetnek, valamint két lakrész és 
egy közösségi terem kialakítását.

A kúria elsősorban továbbra 
is a cserkészeket szolgálja majd, 
semmi sem gátolja azonban azt, 

Reneszánszát éli a Koháry-kúria. A cserkészek jól haladnak a felújítással Reneszánszát éli a Koháry-kúria. A cserkészek jól haladnak a felújítással 

hogy időszakosan a széles kö-
zönség számára is megnyíljon. 

„A nyilvánosság részére bemutatókat 
szerveznénk, rendszeres nyitvatartást 
tervezünk a nyári szezonban. Mindez 
viszont a humán erőforrásoktól függ, 
a mieink korlátozottak” – fejtette ki 
Mesiarik. Nagy hozzáfűzte, hogy 
ha készen lesznek a lakrészek, 
olykor a turisták rendelkezésére 
állhatnak.

„Sosem akartunk és nem is akarunk 
hasznot termelni az épülettel. Célunk 
a  megmentése volt a  következő nem-
zedékek számára. Nagyon örülünk 
a  saját sikereinknek. Meggyőződé-
sünk, hogy sok éven át odaföntről az 
Isten segített, sőt még maga II. Koháry 
István is!” – tette hozzá Bauček.

Mikuš Kovácsová Klaudia
Ford.: za

Újraéled a Koháry-kúria. Fotó: kmk

Fotók a korábbi és mai állapotról: Czikó Zsolt
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Hosszú évek után változás állt 
be a Nefelejcs Idősek Ottho-

nának igazgatói posztján. Mária 
Velikát az intézmény addigi köz-
gazdásza, Veronika Rusnáková 
váltotta fel. A terbelédi szárma-
zású 35 éves ökonómus, aki egy-
ben két gyermek édesanyja is, új 
funkcióját szakmai kihívásnak 
tekintette. Beszélgetésünkben az 
intézményben eltöltött évekről és 
jövőre vonatkozó terveiről olvas-
hatnak.
Lehet, hogy Önről többen nem tud-
ták, hogy a Nefelejcsben már több 
mint tíz évet tudhat maga mögött. 
Hogyan jellemezné a kezdeteket az 
intézményben?
A Nefelejcsben 2010-ben kezdtem 
dolgozni részmunkaidőben, mint 
könyvelő. Először az a cég foglal-
koztatott, amelyet az intézmény 
bízott meg könyvelési szolgálta-
tással. Mikor a körülmények meg-
követelték, hogy a könyvelő a hét 
néhány napját az irodában töltse, 
lehetőséget kaptam arra, hogy fél- 
állásban dolgozzak az intézmény-
nél. Már a kezdetekben rájöttem, 
hogy ez a munka más, mint a többi 
és mindig kínál olyan lehetőséget, 
amellyel szakmailag fejlődni tudok. 
Miután 2013-ban Vladimír Šimún 
nyugdíjba vonult, a távozása utáni 
megüresedett közgazdászi pozíci-
ót kínálták fel számomra. Tavaly 
év végéig ezt a posztot töltöttem 
be, mely során volt szerencsém 
az intézményt minden oldaláról 
megismerni, nemcsak a gazdasági, 
hanem társadalmi és egészségügyi 

aspektusát is.
Milyen végzettséggel rendelkezik?
Losoncon tanultam a Kereskedel-
mi Akadémián. Egy kisebb szünet 
után távúton folytattam tanul-
mányaimat a  besztercebányai 
Bankintézet (Bankový inštitút) 
programján belül, ahol sikerült 
megszereznem a bakkalaureátusi 
titulust. A magiszteri képzésben 
a pozsonyi kis- és középvállalko-
zási menedzsment szakon (Vyso-
ká škola manažmentu malého a 
stredného podniku Bratislava)  ré-
szesültem, miközben már a Nefe-
lejcs intézményben dolgoztam.  
Decemberben sikeresen teljesített a 
meghallgatáson, és januártól már 
Ön vezeti a Nefelejcs Idősek Ott-
honát. Nehezek voltak a kezdetek, 
vagy kihívásként tekint rájuk visz-
sza?
Nehéz volt, mint minden kezdet 
egy új funkcióban, még annak el-
lenére is, hogy az intézményt már 
több oldaláról lehetőségem volt 
megismerni. Vannak dolgok, ame-
lyek újak számomra, és meg kell 
szoknom őket. Másrészt viszont 
a pozíció betöltését kihívásnak te-
kintettem, amelyet meg kell ragad-
ni, és amelynek meg kell felelni. A 
döntőbizottság a meghallgatáson 
kifejezte irántam érzett bizalmát, 
ezért mindent megteszek, hogy ne 
okozzak csalódást. Akik már is-
mernek, tudják, hogy azokat a dol-
gokat, amelyekbe belefogok, száz 
százalékban teljesítem. Ugyanúgy 
érvényes lesz ez erre a funkcióra is, 

ebben a szellemben fogok tovább 
haladni. 
Mint az intézmény vezetője most 
már gyakrabban kerül kapcsolatba 
az ügyfelekkel és hozzátartozóikkal. 
Miként fogadja a visszajelzéseket? 
A sok feladat mellett nagyon ne-
héz találkoznom az ügyfelekkel, 
de igyekszem ennek eleget tenni, 
mert ők és elégedettségük a leg-
fontosabb számunkra. Két hónap 
után visszajelzésről még nem iga-
zán beszélhetünk. Úgy gondolom, 
szorosabb együttműködésre és 
ügyfeleink visszajelzéseire majd 
csak egyéves vezetői tevékenysé-
gem után számíthatunk.
A közeljövőben tervez bevezetni vál-
tozásokat, átépítést vagy új szolgál-
tatások nyújtását?
Az épület 2008-tól van használat-
ban, és vannak dolgok, amelyek 
már elhasználódtak, felújításra 
szorulnak. Mária Veliká vezetése 
alatt már történtek kisebb javítá-
sok. Felújult a terasz, ahol ügyfele-
ink szívesen töltik idejüket. Megú-
jultak a konyhához vezető lépcsők 
is, melyek állapota már veszélyez-
tette az intézet dolgozóinak biz-
tonságát. Ugyanakkor még mindig 
maradtak olyan dolgok, amelyek 
megoldásra várnak. A szobák 
balkonjai nagyon rossz állapot-
ban vannak, fontos lenne ezért a 
javítások elindítása a város és az 
épület tulajdonosának együttmű-
ködésével. Karbantartási munkák 
mindig várnak ránk, lehet az akár 
szobák festése, vakolat javítása 

Veronika Rusnáková igazgatónő: Fő prioritásom az idősek napközi otthona, amely- Veronika Rusnáková igazgatónő: Fő prioritásom az idősek napközi otthona, amely- 
lyel a súlyosan egészségkárosodott személyeknek szeretnénk segítséget nyújtanilyel a súlyosan egészségkárosodott személyeknek szeretnénk segítséget nyújtani

vagy a meg-
rongálódott 
p a d l ó z a t 
kicserélése. 
Ezeket meg-
próbál juk 
saját költ-
s é g v e t é -
sünkből és 
személyes 
hozzájárulásokból fedezni, aho-
gyan erre sor került az előző évek-
ben is. Napi szinten 120–130 ebéd, 
mellette reggeli és vacsora kerül 
kiosztásra. Ilyen mennyiségnél 
a konyha berendezése könnyen 
elhasználódik és megrongálódik, 
ezért a minőségi szolgáltatás ér-
dekében annak folyamatos felújítá- 
sát kell biztosítanunk.
Mit tart fő prioritásának ezen a 
poszton?
Elsődleges számomra az idősek 
napközi otthona és annak beindí-
tása, az ügyfelek fogadása. Elkép-
zeléseim szerint ezek főleg 18 éven 
felüli, súlyosan egészségkároso-
dott személyek, akikkel az intéz-
mény munkatársai foglalkoznak 
majd, miközben különböző tevé-
kenységekkel foglalják le őket. 
Ez a kitűzött célom a következő 
időszakra, ezért több szolgáltatás-
ról egyelőre nem is gondolkodom. 
A várossal való együttműködésünk 
nagyon szoros, ezért amint kiala-
kul egy új szolgáltatás iránti igény, 
mi szívesen megpróbálunk majd 
ennek eleget tenni.

kmk, ic, ford.: ea

Február elején elkezdődött az új, 
könnyűipari gyártócsarnok 

építése. Az ipari övezet legrégebbi 
részén húzzák fel, azon a helyen, 
ahol eredetileg a zománcozó állt. 
Az önkormányzat a tervezésnél 
történeti szempontokat is figye-
lembe vett és a volt zománcozó 
egy falának megőrzése mellett 
döntött. Abban található ugyanis 
egy háborús „einmannbunker”. 

„Szándékunkban áll konzerválni 
egyet a zománcozó még álló falaiból, 
amelyen megvannak az ablaküregek. 
A kerítés szegmenseként emlékeztet 
majd ipari múltunkra” – mond-
ta Agócs Attila, polgármester. A 
falnak része egy II. világháborús 

bunker is.
Marian Mesiarik, a Vármúze-

um alkalmazottja és a helyi Bun-
ker Team alapító tagja szerint az 
ilyen óvóhelyeket einmannbun-
kernek nevezték. A német szó je-
lentése szerint egyetlen embernek 
szánták, katonának vagy őrnek. 

„A környék megfigyelésére használ-
ták bombázás idején. A gyárőrség 
tagja vagy egy katona ült benne, aki 
a lezuhanó bombákat figyelte, s ha 
valamelyik nem robbant fel, ő tudott 
róla. Légitámadás idején így a gyárat 
is őrizték, pl. a tolvajoktól” – magya-
rázta Mesiarik. Hasonló megfi-
gyelőpontok a háború alatt főleg 
gyárak, vasútállomások közelé-

Az önkormányzat a gyárépítés során megőrzi a katonai bunkertAz önkormányzat a gyárépítés során megőrzi a katonai bunkert

ben létesültek, melyek akkoriban 
kulcsfontosságú helyek voltak.

Mesiarik hozzáfűzte, hogy a 
füleki óvóhelyek kutatásakor egy 
érdekességet is találtak. „Az egyik-

ben rádióantennára leltünk, ami arra 
utal, hogy a bunkerek rádió-összeköt-
tetéssel rendelkeztek, így az őrök képe-
sek voltak kommunikálni.”

kmk, ford.: za

A bunker mai állapota. Fotó: Sobotník.sk A jövőbeli állapot vizualizációja. 
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Fülek már a 20. század elejétől 
kezdve ipari város volt. A je-

lenlegi ipari övezet első üzemé-
nek beindítása jelentősen meg-
változtatta az addig szunnyadó 
mezőgazdasági kistelepülés fejlő-
dési ívét. A gyár, amely leginkább 
Kovosmalt néven vált ismertté, 
befolyással volt emberek ezrei-
nek életére, a községet várossá 
változtatta, hozzájárult a sport és 
a kultúra fellendüléséhez, termé-
keit pedig a világ minden tájára 
szállították. Azon indíttatásból, 
hogy a város egy új gyártócsar-
nok építésének megkezdésével 
az ipari övezet felélesztésére tö-
rekszik, egy cikket készítettünk a 
gyár történetéről, fejlődéséről és a 
térségre gyakorolt   hatásáról.

Hanyatló településből ipar-
város
„Fülek történelmét változó – gyümöl-
csöző és hanyatló – korszakok jelle-
mezték. Míg a 17. században a telepü-
lés elérte fejlődésének csúcspontját – a 
várban nagylétszámú őrsereg állomá-
sozott, a város több vármegye székhe-
lye volt, virágoztak a  céhek –, addig 
a 18. és a 19. század inkább recessziót 
hozott. A  nemességnek ugyan voltak 
itt birtokai, de mi csupán egy hajdani 
mezőváros, sőt ekkorra egy fokozato-
san  leépülő, nagyobb község voltunk” 

– magyarázta Agócs Attila polgár-
mester, néprajzkutató és a Füleki 
Vármúzeum egykori igazgatója.

Mint folytatta, a város elvesz-
tette járási székhely státuszát is. 
Az akkori Füleki járás székhelye 
Salgótarjánba került át. „A szén-
bányák megnyitásának köszönhetően 
az urbanizmus ott fellendülőben volt, 
mi itt viszont egy kisebb téglagyáron 
kívül nem rendelkeztünk semmilyen 
iparral.”

A fordulópont 1903-ban követ-
kezett be. Az önkormányzati kép-
viselő-testület gyárépítés ötleté-
vel állt elő, amelyet a város egyik 
zöldterületén szándékoztak meg-
valósítani. „Akkortájt korszerűnek 
számító módon kiküldtek egy levelet, 
amelyben felhívták a figyelmet a köz-
ség vállalkozási szempontból kedvező 

– közúti és vasúti infrastruktúrával, 
közeli nyersanyagforrással, valamint 
elegendő munkaerővel rendelkező – 
elhelyezkedésére” – mondta el a pol-
gármester magyarázván, hogy így 
akarták megszólítani a poten-

ciális munkaadókat. Abban az 
időben kereskedelmi háború dúlt 
a térségben. „Losoncon két zománc-
gyár működött, a Sternlicht és a Ra-
kottyai. Egy Barok vezetéknevű férfi 
üzletelt velük, aki elcsábította tőlük 
az egyik technikust, Mészárost, és kö-
zösen részvénytársaságot alapítottak.” 
A polgármester elmondása szerint 
Fülek, Rimaszombat és Pásztó 
város versengett azért, hogy hol 
építse fel Barok és Mészáros a 
gyárat. „A füleki képviselő-testület 
azonban ismét haladó lépést tett, és 
bérmentesen felajánlotta az érintett 
földterületeket, az alapokba szükséges 
terméskövet, egymillió téglát és 10 
évre szóló helyi adómentességet.  Min-
den bizonnyal ez befolyásolta a dön-
tést, miszerint végül nálunk  nyílt meg 
a zománcgyár.”

A legendás Hulita Vilmos és  
a világhírű gyár
1908-ban megkezdte termelését 
a Barok, Mészáros és társai el-
nevezésű zománcgyár, amely a 
következő évtizedekben hatalmas 
üzemmé nőtte ki magát. Kezdet-
ben zománcozott edényeket ké-
szítettek itt, majd a 20-as években 
a társaságot a Sfinx cég vásárol-
ta meg, és a  kínálat fokozatosan 
egyéb konyhai edények, kályhák, 
tűzhelyek, fürdőkádak, öntöttvas 
és horganyzott termékek, vala-
mint különféle konyhai eszkö-
zök gyártásával bővült. A termék- 
skálát fából készült gyártmányok 
egészítették ki, készültek itt egye-
bek mellett fa hűtőszekrények 
és a gyűjtők számára mindmáig 
értékes festett játékok. Kezdet-
ben egy kilencágú csillag volt az 
üzem védjegye, majd 1913-ban 
ennek helyét a kakas vette át. „Ele-
inte élethű ábrázolásként, amely csak 
1945 után módosult át a ma is ismert 
kakassá az „F“ betűvel a farkában.”

A gyár már fennállásának első 
éveiben megkezdte termékex-
portját a  Balkán-félszigetre, a 
két háború közötti időszakban 
Hollandiába és Angliába, a szo-
cializmus idején pedig már Ko-
vosmalt néven négy kontinensre 

– főként szövetségi országokba –, 
de Skandináviába, a Benelux ál-
lamokba, Iránba, több észak-af-
rikai országba, Kanadába és Kö-
zép-Amerikába is szállított. „Ez 
a termékeken is visszatükröződött. 

A Hollandiába exportált termékek-
re például szélmalmokat vagy helyi 
viseletbe öltözött leányokat, a 60-as 
években az afrikai piacra készült ter-
mékekre pedig jeleneteket dekoráltak 
az afrikai lakosok életéből.”

Az eredeti 250 alkalmazottból 
a II. világháború végére 4400-ra 
nőtt az üzemben dolgozók létszá-
ma. Ebben legnagyobb érdeme az 
üzem ma már legendás igazga-
tójának, Hulita Vilmosnak volt. 
Igazgatóként az Osztrák-Magyar 
Monarchia időszakában kezd-
te, a Csehszlovák Köztársaság 
fennállása alatt folytatta, és csak 
a Horthy-korszak végén fejezte 
be pályafutását. „Az 1930-as évek-
ben, a nagy pénzügyi válság idején 
összevásárolta a csődbe menő cégek 
gyártóberendezéseit, bővítve ezzel a 
füleki üzem termelését az említett 
iparágakkal. Ennek köszönhetően a 
gyár Dél-Szlovákiában egyedüliként 
élte túl a válságot, a térségben csődöt 
jelentettek a losonci Sternlicht és Ra-
kottyai gyárak is” – magyarázta. A 
második világháború elkerülhe-
tetlen hozománya a haditermelés 
volt. Tábori konyhák és kulacsok 
gyártásával kezdtek, majd később 
titkos üzemet létesítettek a  bol-
gáromi erdőben, ahol robbanó-
szereket is készítettek. „Ekkor érte 
el a  munkáslétszám a csúcsot, a fog-
lalkoztatottak száma mindössze 1000 
fővel maradt el a város összlakosságá-
nak számától. Az érkező tömegek mi-
att vonatmegállót is építettek az üzem 
közelében. Nógrád és Gömör egész te-
rületéről  dolgoztak itt emberek, akik 
110 településről ingáztak. Jártak ide ez 
idő tájt háborús menekültek is, példá-
ul Erdélyből.” A szocializmus alatt 
fa- és fémmegmunkálás kettévált 

– az üzem a Mier és a Kovosmalt 
gyárra osztódott –, de összességé-
ben megmaradt a  foglalkoztatot-
tak teljes létszáma.

A gyár a város társadalmi 
életét is befolyásolta
Az üzem jelentősen befolyásolta 
Fülek demográfiai helyzetét. A 

A legendás Kovosmalt hatással volt az egész térség fejlődésére. A legendás Kovosmalt hatással volt az egész térség fejlődésére. 
A dolgozók 110 településről jártak be a gyárba A dolgozók 110 településről jártak be a gyárba 

20. század elején  megközelítőleg 
2000 lakosa volt a községnek. Az 
ipari foglalkoztatottságnak kö-
szönhetően gyors fellendülés kö-
vetkezett be az urbanizációs fo-
lyamatban, Fülek lakossságának 
száma már az 1980-as években 
meghaladta a 10 000 főt, ami egy-
ben az életminőség javulásához is 
vezetett. „Hulita Vilmos megkezdte 
a munkás kolóniák építését, melyek 
helyén később, a szocializmus idején 
lakótelepek alakultak ki. Az 1930-
as évek során kétszeri alkalommal 
választották polgármesterré, aminek 
köszönhetően a gyár és a város élete 
még inkább összefonódott. Támogatta 
a különféle egyesületeket, részese volt 
az FTC megalapításának. Abban az 
időben nem volt jellemző, hogy egy 
gyár sportegyesületet támogasson. Ez 
a  híres, élvonalbeli olasz kluboknál 
volt szokás. Az 1930-as évek derekán 
ennek köszönhetően Fülek a legjobb 
labdarúgócsapatok közé került, és 
megnyerte az akkori legmagasabb 
rangú hazai versenyt. Sorra nyerték 
a  selejtezőket, a legnívósabb cseh-
szlovák versenybe azonban már nem 
sikerült bekerülniük” – folytatta a 
polgármester, hozzátéve, hogy 
Hulita nemcsak a magyar és 
szlovák kulturális egyesületeket, 
hanem az önkéntes tűzoltókat is 
támogatta. „Az üzem vezetősége oly-
kor borospincéket vagy éppen a városi 
vigadót bérelte ki a  gyár részére. Az 
üzem társadalomra kivetített hatása 
nyilvánvaló, és fennállt a szocializ-
mus időszakában is.”

A gyár számos nehézségbe üt-
között a története során. „Az első 
világháború alatt csaknem megszűnt, 
később le akarták bontani és Csehor-
szágba költöztetni, azonban mindig 
állta a sarat. Az üzem utódvállala-
taiban a  mai napig zajlik a gyártás 

– ugyan már nem olyan mértékben, 
mint régen –, továbbra is nagyban 
hozzájárulnak a foglalkoztatottság-
hoz és ezáltal lakóink életéhez” – zár-
ta gondolatait.

Mikuš Kovácsová Klaudia
Ford.: dp, dk

Fotók: Schnelczer Zoltán archívuma
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Jelentős rendezvények Füleken 2023 márciusában

03. 08.

Nőnapi gálakoncert
Helyszín: Városi Művelődési Központ
Szervező: A Füleki Városi Hivatal mellett működő 
Nyugdíjasklub
Társszervező: Fülek Város és a Füleki Városi Művelő-
dési Központ

14:00

03. 11. 

Nőnapi ünnepi műsor
Helyszín: Városi Művelődési Központ
Szervező: Szlovákiai Nyugdíjas Egyesület – Füleki 
Helyi Szervezet

15:00

03. 14.

A turistaidény és „A történelem plakátokon, plaká-
tok a történelemben” c. kiállítás megnyitója 
Helyszín: füleki vár – Bebek-torony 
Szervező: Füleki Vármúzeum és a SZNM – Szlovák 
Nemzeti Tanácsok Múzeuma, Miava

16:00

03. 15.
Megemlékezés március idusáról
Helyszín: Magyar Közösségi Ház
Szervező: Csemadok Füleki Alapszervezet

16:00
 

03. 17.

Bödőcs Tibor: Meg se kínáltak
Kocsmaária THURÓCZY SZABOLCS előadásában.
Rendezte: Keresztes Tamás
Helyszín: Városi Művelődési Központ
Szervező: Füleki Városi Művelődési Központ
A rendezvényt a Kisebbségi Kulturális Alap támogatja.

18:00

03. 18.

Aprók tánca a File Bandával
Vendég: Dobroda zenekar
Helyszín: Városi Művelődési Központ
Szervező: Füleki Városi Művelődési Központ, Iuvenis 
Neogradiensis Polgári Társulás, Csemadok Füleki 
Alapszervezet 

16:00

03. 18.

Folkkocsma és táncház
Muzsikál: a Dobroda zenekar
Helyszín: Beneš söröző
Szervező: Iuvenis Neogradiensis Polgári Társulás

20:00

03. 24.

Városi Pedagógusnap
Helyszín: Városi Művelődési Központ
Szervező: Fülek Város és a Füleki Városi Művelődési 
Központ

15:00

03. 24.

A XXII. Nemzetközti Magyar Fotószalon megnyitója 
– a Magyar Fotóművészek Világszövetségének ván-
dorkiállítása
Helyszín: Városi Honismereti Múzeum – galéria
Szervező: Füleki Vármúzeum és a Magyar Fotóművé-
szek Világszövetsége

17:00

03. 24.
és

03. 31.

Andersen Éjszakája
Meseest a magyar és a szlovák tannyelvű alapiskolák 
számára
Helyszín: Füleki Városi Könyvtár
Szervező: Füleki Vármúzeum

16:30

03. 26.

O vlkovi, ktorý vypadol z knižky
Szlovák nyelvű meseelőadás élő zenével.
Helyszín: Városi Művelődési Központ
Szervező: Füleki Városi Művelődési Központ

16:00

* A szervezők fenntartják a műsorváltozás jogát.

A 2023-as turistaidény a vár-
ban a megszokott időpont-

ban, március 15-én veszi kezdetét. 
Azonban egy nappal korábban, 
március 14-én nyílik meg a Be-
bek-toronyban az év első kiállítá-
sa „A történelem plakátokon, pla-
kátok a történelemben” címmel, 
amely az SZNM – miavai Szlo-
vák Nemzeti Tanácsok Múzeu-
ma együttműködésével valósul 
meg. Az ideérkezők posztereket 
és  plakátillusztrációkat láthat-
nak majd, amelyeket a modern 
történelemben propagációs, véle-
ményformálási, háborúellenes és 
propagandacélokra használtak. A 
képanyagot terjedelmes kísérő-
szövegek egészítik ki, amelyek-
ből lehetőség nyílik rendhagyó 
módon megismerni a történelmi 
események indítékait, követ-
kezményeit, illetve az adott kor 
legbefolyásosabb politikusainak 
szemléleteit, világnézeteit. A pla-
kát története a 19. századig, a 
szecesszió koráig nyúlik vissza. 
A modern plakát atyjaként Jules 
Chéret-et tartják számon. A kor-
mányok az első világháború alatt 
alkalmaztak először plakátot és 
reklámtechnikát. A 20. század 
elején bizonyos pszichológusok 
úgy vélték, hogy a tömegek a tu-
datalattin keresztül fogékonyak 
az irracionális impulzusokra és 
az ismétlődő, figyelemfelkeltő 
szlogenekre. 

A 16:00 órakor kezdődő meg-

nyitó zenei aláfestéséről ezúttal a 
füleki, a losonci és a salgótarjáni 
művészeti iskola diákjai gondos-
kodnak, akik egyben az FVM 
munkatársainak gyermekei.

Március 24-én vándorkiállí-
tás nyílik a Városi Honismereti 
Múzeum galériájában, amely a 
Nemzetközti Magyar Fotószalon 
immár XXII. évadának felvétele-
iből kínál válogatást. A kiállítást 
nyilvánosan meghirdetett ver-
seny előzi meg, amelybe rekord-
számú jelentkező – 7 ország 147 
fotósa 1617 alkotással – küldte be 
az öt megadott témakörhöz kap-
csolódó pályázati anyagát. A több 
mint negyven legjobb képből álló 
tárlat 2022 októberétől már több 
dél-szlovákiai és magyarországi 
galériában bemutatásra került. 

A kora tavaszi rendezvények 
sorát bővíti továbbá az Andersen 
Éjszakája néven már  közismert 
meseest, amely közös olvasást, 
alkotóműhelyeket és izgalmas ve-
télkedőt kínál a helyi alapiskolá-
sok számára. 

Az idei év is érdekes kiállítá-
sokat, író-olvasó találkozókat és 
kulturális rendezvényeket ígér, 
melyek közül bizonyára minden 
korosztály talál kedvére valót. A 
vár, a Városi Honismereti Múze-
um és a Városi Könyvtár tovább-
ra is változatlan nyitvatartási 
időben látogatható. Minden ér-
deklődőt szeretettel várunk!

FVM - NTIK

Márciusban nyílik a turistaidény a várban, 
valamint két új kiállítás is

Értesítés az úrbéres közösség tagjainak

A Füleki Úrbéres Közösség vezetősége értesíti az úrbéres közösség tag-
jait, hogy az éves közgyűlést 2023. március 24-én (pénteken) 17.00 
órai kezdettel tartjuk meg a Füleki Városi Hivatal nagy üléstermében.

Fotók: FVM archívuma
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A VMK 2022-es éve

2022-ben a szlovákiai és ma-
gyarországi fellépőkön, uk-

rán és japán művészeken kívül 
Lengyelországból, Bosznia-Her-
cegovinából, Görögországból, 
Izraelből, Nagy-Britanniából, 
Franciaországból és Kazahsztán-
ból érkeztek hozzánk előadómű-
vészek.

Fotóriportunkat – melyben 
bemutatjuk az év legnagyobb és 
legérdekesebb előadóit és prog-
ramjait – néhány további in-
formációval egészítenénk ki. A 
színházművészet területén tavaly 
több mint harminc előadást kínál-
tunk: nyolcat a felnőtt, nyolcat a 
gyerekközönségnek, tizennyolcat 
pedig az iskolák diákjainak.

A folklór kedvelői számára a 25 
éves Rakonca Néptáncegyüttes 
jubileumi műsora marad emlé-
kezetes. A csoport tevékenysé-
ge átmenetileg szünetel, mivel 
egyelőre nem sikerült biztosítani 

művészeti vezetőt a csoport élére, 
miután alapítói, Varga Norbert 
és Lia több mint 25 év után befe-
jezték tevékenységüket. Ezúton is 
köszönjük több évtizedes sikeres 
munkájukat! Októbertől viszont 
havi rendszerességgel elindult az 
Aprók tánca nevű rendezvényso-
rozat, mely igyekszik a kicsikben 
a népművészethez, népi kultúrá-
hoz való kötődést kialakítani. A 
folklór területén vendégünk volt 
Lakatos Róbert és a Rév zenekar, 
az évet pedig Korpás Éva kon-
certszínházával zártuk Szívha-
rang címmel.

A sokrétű könnyűzenei kínálat-
ban helyet kaptak a helyi és kör-
nyékbeli zenekarok is: a füleki 
Infinity Neoton Show és a Steve 
Misik & Co., valamint a losonci 
Lawn Dogs és a Traditional Dixie 
Stompers. Az opera és az operett 
kedvelőinek a Dinyés Dániel által 
vezetett Operabeavató keretében 
az UDVart fesztiválon fellépett 

Mucsit és Scherert, a Beshodrom és az Ivan And The Parazol Mucsit és Scherert, a Beshodrom és az Ivan And The Parazol 
zenekart, Lovasit és Rúzsa Magdit is láthatta a füleki közönségzenekart, Lovasit és Rúzsa Magdit is láthatta a füleki közönség

Kolonits Klára és Tötös Roland 
operaénekes, a Sybill című ope-
rettet pedig a Palóc Napok zá-
rásaként láthatta a közönség. A 
VMK égisze alatt működő csopor-
tok – Pro Kultúra, Melódia, Zsák-
színház, MeseFigurák, Jánošík, 
File Banda, Foncsik – két régi-új 
formációval bővültek: a Mona Ba- 
lett & Show Dance csoportokban 
a gyermekek számára elindult a 
balett- és moderntánc-oktatás.

Rendezvényeink megvalósításá-
hoz és csoportjaink működéséhez 
továbbra is elsősorban pályázati 
támogatások útján biztosítottuk 
az anyagi hátteret. Rekord szá-
mú pályázatot nyújtottunk be, így 
2022-ben a VMK történetében az 
eddigi legmagasabb elnyert tá-
mogatási összeget, több mint 44 
ezer eurót tudtuk a rendezvénye-
inkre és a csoportjaink működé-
sére felhasználni. Mivel az előző 
évből még további 8 projektünk 
futott, 2022-ben összesen 21 pro-

jekt megvalósításán dolgoztunk. 
Támogatóink a Besztercebányai 
Megyei Önkormányzat és a Ki-
sebbségi Kulturális Alap voltak.

2022-ben a 2021-es, járvány- 
ügyi korlátozások miatt szigorí-
tott évhez viszonyítva csaknem 
ötször annyi rendezvény valósult 
meg, de még a Covid előtti 2019-
es évhez képest is kétharmadával 
növeltük a VMK által kínált prog-
ramok számát. 2021-hez viszo-
nyítva megkétszereződött a fizető 
látogatók száma, a 2019-es, jár-
vány előtti év eladott belépőjegye-
inek számát pedig nem csupán 
elértük, hanem növeltük is.

Füleken tehát a kulturális életet 
sikerült nem csupán visszahozni 
a járvány előtti szintre, hanem 
még gazdagabbá és szélesebb kö-
rűvé is tenni. Köszönjük az eddigi 
bizalmat, hiszen közönség nélkül 
mit sem érnek a rendezvények.

Illés Kósik Andrea, VMK

Az elmúlt évben Füleken szerepelt a budapesti Nézőművészeti Kft. MUCSI Zoltánnal, 
KATONA Lászlóval, SCHERER Péterrel és KOVÁCS Krisztiánnal, a komáromi City 
Reboot többek között CULKA Ottóval és OLASZ Istvánnal, a Kassai Thália Színház 
BOCSÁRSZKY Attilával és a budapesti Örkény Színház BÍRÓ Krisztával. A fotókon: 
a Nézőművészeti Kft. Nézőművészeti Főiskola, ill. az Örkény Színház Pionírszív c. 
előadása.

Az UDVart fesztiválon a CommandArte Társulat cirkuszszínházi előadást mutatott be, 
Juhász Rokko pedig A sötét anyag c. performansszal lepte meg a közönséget.

Az UDVart fesztiválon jelen volt a Pátria Rádió is: 
Balog Beátával, a Sme napilap főszerkesztőjével Vasik 
János beszélgetett.

Az UDVart fesztiválon többek között az egyik legnagyobb sztárzenekarnak számító magyarországi IVAN AND THE 
PARAZOL, az egykori Kispál és a Borz zenekar frontembere, LOVASI András, valamint a világhírű BESHoDROM 
lépett színpadra. A tavalyi Palóc Napok zenei programjának csúcsa RÚZSA MAGDI koncertje volt.

A komolyzene rajongói is rangos előadóknak örülhet-
tek. Koncertet adott TÓBISZ Titusz és az ukrán Myro-
slava HAVRYLIUK operaénekes Júlia GREJTÁKOVÁ 
zongorakíséretével, a japán CSEH ISHIGURI Hiromi 
zongoraművész és CSEH Tamás brácsaművész, BENE-
DEKFI István és Zoltán, zongora-, ill. hegedűművészek 
és sokan mások. Fotók: Schnelczer Zoltán, VMK
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A helyi származású tehetséges 
labdarúgó és kapus, Patrik 

Le Giang Ázsiába költözik. Ja-
nuártól ugyanis két idényre Viet-
namba igazolt át a második ligás 
Pohronie futballcsapatból. 

Mint arról a Novohradské.sk 
portál beszámolt, Le Giang szer-
ződést írt alá az élvonalbeli viet-
nami ligában újoncnak számító 
FC Cong An Ha Noi csapatával, 
ahol hálóőr pozícióban kapott he-
lyet. „Éveken át utasítottam vissza a 
Vietnamból érkező ajánlatokat, most 
azonban itt az ideje, hogy változtassak 
ezen, mivel szeretném megismerni az 
országot, mely népének vére az ereim-
ben csörgedezik. Eddigi pályafutásom 
során ez talán a legnagyobb kihívás 
számomra” – mondta a sportoló 
a portálnak. Le Giang ugyan Fü-
lekről származik, viszont édesap-
ja révén vietnami gyökerekkel is 
rendelkezik.

Saját elmon-
dása szerint a tél 
folyamán kapott 
egyéb ajánlato-
kat is, de legin-
kább az FC Cong An Ha Noi erős 
játékoskerettel rendelkező klubja 
keltette fel érdeklődését. Rög-
tön a megérkezésekor azonban 
meglepetés érte. „Eredetileg nyolc 
hónapra szerződtem volna le, de a 
klub elnöke négyéves szerződést tett 
elém az asztalra. Nagyon meglepőd-
tem, mindazonáltal végül tizenkilenc 
hónapban állapodtunk meg” – rész-
letezte a portálnak, majd kifejtette 
az új klubba vetett ambícióit is. 

„Mindenképpen a legnívósabb helyezé-
sekre szeretnénk pályázni. A vezetőség 
számos hazai csillagként ismert játé-
kossal bővítette a csapatot, így nagy 
esélyekkel indulunk” – zárta gondo-
latait az FTC klub neveltje.

kmk, ford.: dk, dp 

Tűzoltóink több mint 40 beve-
tésben vettek részt, megelőző 

és oktató tevékenységet folytattak, 
támogatást szereztek a képzéseik-
hez, segítették az ukrajnai háború 
elől menekülőket. A Füleki Ön-
kéntes Tűzoltó Egyesület a 2022-es 
évet a testület modern történetének 
legeseménydúsabb esztendejeként 
zárta. 

Összesen 43 bevetés, abból 29 
tűzeset, 14 műszaki beavatkozás 
és 2 készenléti eset – így nézett ki 
a füleki önkéntes tűzoltók tavalyi 
éve. Marian Mesiarik tájékoztatá-
sa szerint 2022-ben az egyesület-
nek 24 tagja volt, ebből 16-an dol-
goztak a város bevetési egységében. 

„Bevetésre a kerületi műveleti központ 
küld, vagy pedig a város lakossága tesz 
bejelentést. Mindig a riadótól számí-
tott 10 percen belül tudtunk elindulni 
a szertárból az adott helyszínre, akár a 
közigazgatási terület határán túlra is“ 

– magyarázta Mesiarik. „Évi nyolc 
gyakorlaton vettünk részt. Júniusban 
vettük át a Tűzoltó és Mentőszolgálat 
kerületi igazgatóságától a számunkra 
nagyon értékes elismerést a Losonci 
járás és a Poltári járás területén végre-
hajtott legtöbb bevetésért“ – tette hozzá.

A tagok legtöbbször családi házak, 
füves területek tüzeinél avatkoztak 
be, egyszer a Billában kigyulladt 
tűznél is, illetve letépett tetőknél, 
közúti baleseteknél, valamint Fü-
leken kívül is: Fülekkovácsiban, 
Sávolyban, Síden, Csákányhá-
zán, Rátkán, Bolykon, Ragyolcon, 
Ipolynyitrán. Részt vettek egy lakás 
kinyitásában, melyben magatehe-
tetlen személy tartózkodott. A be-
vetéseken kívül a tűzmegelőzésből 
is kivették a részüket. „Tájékoztat-
tunk a kéményseprés szükségességéről, a 
növényzet felégetésének tilalmáról, árvi-
zek, viharok és a kánikula veszélyeiről. 
Igyekszünk jelen lenni a város minden 
nagyobb rendezvényén, ahol tűzvédelmi 
szolgálatot teljesítünk. Gyermekek szá-

mára interaktív tűzvédelmi előadásokat 
tartottunk“ – mondta el Mesiarik, s 
hozzátette, a Tűzoltók a Tűzoltó-
kért rendezvényen a kerületi igaz-
gatóság kitüntette őket.

A testület életére is kihatott Uk-
rajna tavalyi lerohanása. „Már feb-
ruár 25-én, az elsők között kezdtünk 
gyűjtést szervezni a menekülteknek. 
Saját költségünkre kézbesítettünk hu-
manitárius segélyt március 1-jén a 
határon fekvő Ugar (Ubľa) községbe. A 
szertárban gyűjtöttük az adományokat 
és április végéig mi biztosítottuk az el-
osztási helyszínt is a Füleken tartózkodó 
ukránok számára.“

Egyéb hagyományos tevékenysé-
gük mellett a tűzoltók részt vettek a 
Visegrádi Alap nemzetközi projekt-
jében is. „Képzéseinkre szereztünk tá-
mogatást, konkrétan két járművezetőnk 
számára a C+E jogosítványok megszer-
zésére, négy favágó tanfolyamra galy- 
lyazás és speciális hegymászó-felszerelés 
segítségével magasban történő munka-
végzés céljából. Három mászót 2. foko-
zatú képzésben részesítettünk, két tag 
számára búvártanfolyamot és az egész 
testület számára 16 órás elsősegély-tan-
folyamot biztosítottunk.“ Mint folytat-
ta, a projekt részeként nemzetközi 
gyakorlatot is szerveztek, melynek 
küldetése az Ipoly menti árvizek, 
tüzek és természeti katasztrófák 
elhárítása során szükséges alakula-
tok együttműködésének gyakorlása 
volt.

„A 2022-es év az aktívabbak és igé-
nyesebbek közé tartozott. Minden 
előttünk álló feladatot sikerrel elvégez-
tünk” – összegezte Mesiarik. „Szeretnék 
köszönetet mondati az egyesület tagja-
inak, amiért számíthatunk rájuk, hogy 
idejüket, energiájukat, igyekezetüket 
áldozzák a testületért, valamint a pa-
rancsnoknak, Albert Peternek önzetlen, 
áldozatos munkájáért, melyet sok éve 
végez.”

Mikuš Kovácsová Klaudia
Ford.: za

Fülek Város minden naptári év 
végén mérleget készít a köz-

pénzekkel való gazdálkodásáról 
a könyvviteli törvény értelmében. 
2022.12.31. napján a Városi Hiva-
tal és a város fenntartói hatáskö-
rébe tartozó szervezetek, azaz 4 
alapiskola, a művészeti alapisko-
la, 2 óvoda,  a Városi Művelődési 
Központ, a Vármúzeum, a Városi 
Közhasznú Vállalat és a Nefelejcs 
nonprofit szervezet (nyugdíjasott- 
hon) összesen 31 694 857,56 euró 
anyagi vagyonnal rendelkeztek. 
Ez az érték 848 191,16 euróval 
több a 2021-es évi 30 546 666,40 
eurós anyagi vagyonhoz képest, 
ami 2,75 %-os növekedést jelent.

A fentieken kívül a város 3 801 
767,63 euró értékű telkekkel, 184 
238,17 euró értékű nem anyagi 
invesztíciókkal, 2 306 538,77 euró 
értékű értékpapír formájú tőke-
befektetésekkel, a FILBYT s.r.o. 
Fiľakovo gazdasági társaságon be-

lül 540 269,00 euró értékű vagyoni 
betéttel, a számláin és a pénztárai-
ban pedig 918 206,82 euró összegű 
pénzeszközökkel és értékpapírok-
kal is rendelkezik.

A Városi Hivatal és a fenti szer-
vezetek 2022.12.31. napján 652 
961,36 euró összegű követelést és 
3 022 866,23 euró összegű kötele-
zettséget tartottak nyilván. A 2022 
év folyamán az 1999-2021-es 
években felhalmozódott adójellegű 
kinnlevőségeket 128 864,69 euró-
val sikerült csökkenteni. 

A város és a fenntartói hatás-
körébe tartozó szervezetek által 
elért, a leltározás alatt megállapí-
tott számszerű eredmények egyér- 
telműen bizonyítják, hogy a köz-
pénzek hatékonyan, célzatosan és 
gazdaságosan lettek felhasználta a 
2022-es év folyamán.     

FVH közgazdasági és va-
gyongazdálkodási osztálya

A füleki származású focista Vietnamba igazolt át

A városi vagyon 2022-es évi leltárja

Nehéz, de eredményes évet zárt az Önkéntes Nehéz, de eredményes évet zárt az Önkéntes 
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